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Régen nem látott esemény – hídavatás – volt Pomázon a ta-
vasz kezdetén. A most átadott új Dera-kishíd a főutcát és a 
Huszár utcát köti össze, és gyorsítja meg a gyalogos forgalmat 
a két városrész – az ófalu és a Szent István park és környé-
ke között. A hidat téglákkal kirakott gyalogúton közelíthetjük 
meg. Séta közben megcsodálhatjuk városunk múltjának egy-
egy darabkáját, a tájházat és az egykori szlovák házat, amit 
napjainkra szépen felújítottak és Civil Házként működik. A 
hídavatásról készült képriportunkat az újság 5. oldalán néz-
hetik meg, az eseményen készült kisfilm megtekinthető a Po-
máz Online Youtube-csatornáján.

Február 1-e óta nem működik helyi orvosi ügyelet Pomázon. 
Az orvosi ügyeleti rendszer átszervezése hónapok óta téma a 
helyi és az országos sajtóban is. Leidinger István polgármes-
ter a Belügyminisztériumban vett részt az ügyelettel kapcso-
latos egyeztetésen. Az ott elhangzottakról a 11. oldalon olvas-
hatnak beszámolót.

A helyi egészségüggyel kapcsolatban még egy szomorú hír-
ről számolunk be a 6. oldalon. Dr. Telegdi András 20 év után 
elbúcsúzott városunktól, és Németországban folytatja orvosi 
pályáját. A doktor úr asszisztense, Kiss Sándorné Márti 46 
évnyi egészségügyi szolgálat után nyugdíjba vonult.

Természetesen van jó hír is, hiszen a 3-as körzet háziorvosi 
praxisát Dr. Novák Viktória vette át, aki április elején meg is 
kezdte gyógyító tevékenységét a városunkban.

Értékes leletekkel, dokumentumokkal – Balogh Gyula ha-
gyatékával – gazdagodott nemrég a Pomáz Barátai Társaság 
(PBT) gyűjteménye. Ennek történetéről, részleteiről a 15. olda-
lon találnak cikket.

Több zöld hírt is megosztunk ebben a hónapban, többek 
között hulladékszedés volt a város több pontján és városunk 
csatlakozott a Madárbarát Települések Országos Szövetsé-
géhez (17. oldal). A környezettudatos és fenntarthatóságra 
nevelés érdekében az óvodákban is megemlékeztek a víz vi-
lágnapjáról és az újrahasznosítás világnapjáról (14. oldal), a 
Mátyás Király iskolában pedig Zöld Szíves osztályt avattak

.
Nagy Szilvia

felelős szerkesztő

Átkelés



A Városháza előtti parkban rendezett ün-
nepségen emlékeztek meg március 15-én az 
1848-49-es forradalom és szabadságharc 
eseményeiről és hőseiről. Az ünnepi beszé-
det Nagyné Farkas Annamária, a Sashegyi 
Sándor Általános Iskola és Gimnázium igaz-
gatója tartotta. A műsorban közreműködtek 
a Sashegyi Sándor Általános Iskola és Gim-

názium tanulói és a Kevély Táncegyüttes 
Nagy-Kevély csoportja. A rendezvény végén 
a résztvevők megkoszorúzták a Városháza 
falán lévő emléktáblát.

A megemlékezés – ahogy az már hosszú 
évek óta hagyomány – a Kő-hegyen lévő Pe-

tőfi-pihenőnél folytatódott, ahol Hardi Péter 
alpolgármester mondott beszédet.

Az ünnepi műsor megtekinthető a Pomáz 
Online Youtube-csatornáján.

1946. március 12-én kellett elhagyniuk ottho-
naikat a pomázi németeknek. 1032-en voltak, 
akiket a HÉV-állomáson külön vagonok vár-
tak, amelyek akaratuk ellenére az „Új hazába” 
vitték őket.

78 évvel később a kitelepítettekre és a ki-
telepítésre való megemlékezés 2024. március 
12-én a Waldangelloch téri sváb keresztnél 
kezdődött, ahol beszédet mondott Leidinger 
István polgármester és a Pomázi Német Nem-
zetiségi Általános Iskola tanulói adtak emlék-
műsort. A település ezen részén élt a német 
lakosság jelentős része évszázadok óta.

A megemlékezés a teme-
tőkben folytatódott, majd 
délután a HÉV-állomáson 
lévő emléktáblánál koszorúz-

tak a résztvevők. Délután a római katolikus 
templom mellett álló Grottánál, a Pomázi Né-
metek Kápolnájánál tartottak rövid szertar-
tást, amelyet a templomi emlékmise követett 
a Singenden Schwaben 
kórus közreműködésé-
vel. Az emlékezés sora 
a Német Közösségi 
Házban tartott műsor-
ral zárult.

A szervezők a Pomázi 
Német Nemzetiségi Ön-
kormányzat, a Pomázi 
Német Nemzetiségi Álta-
lános Iskola és a Pomázi 
Német Nemzetiségi Kul-
turális Egyesület voltak.

Az eseményről készült riportunk és az em-
lékmise megnézhető a Pomáz Online Youtu-
be-csatornáján.

Megemlékezés az 1848–49-es forradalom 
és szabadságharc hőseiről

78 évvel ezelőtt telepítették ki Pomázról a német lakosságot
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A gyalogos forgalmat könnyíti és gyorsítja 
meg a Hősök tere és a Huszár utca között a 
március 24-én átadott új Dera-kishíd. A híd a 
Pomázi Örökség Tájház, a Német Közösségi 
Ház, az Igaziolíva és a Civil Ház közös udva-
ránál közelíthető meg. Téglaburkolatú sétány 
vezet le a hídig, a járda a túloldalon folytató-
dik. A másik oldalon a Huszár utcai postával 
és a Pompás kerttel szembe érkezik meg.

A hídavatáson Leidinger István polgár-
mester mondott köszöntőt, miután átvágta a 
nemzeti színű szalagot és átgurított egy hor-
dót a hídon.

Az ünnepélyes megnyitón Balázs László 
Gábor színművész verset szavalt, amelyet 
Borbély Mihály Kossuth-díjas és Liszt Fe-
renc-díjas művész zenejátéka kísért. Fellépett 
az Opanke és a Pomázi Német Nemzetiségi 

Iskola gyerekcsoportja. Nép-
dalokat énekelt Albert Júlia 
művész, amelyet ugyancsak Borbély Mihály 
kísért.

A hídavatásról készült felvétel megnézhe-
tő a Pomáz Online Youtube-csatornáján.

Átadták a főutcát és a Huszár utcát összekötő új hidat
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•  A március 7-i testületi ülésen elfogadták a város 2024. évi költség-
vetését. Idén 4,4 milliárd forintból gazdálkodik a város. Ebből a 
működési kiadások 3,81 milliárd forintot tesznek ki, a felhalmozási 
kiadások összege 538,5 millió, az önkormányzat finanszírozási ki-
adásainak összege 56,5 millió.

•  Döntöttek a Környezetvédelmi Alap felhasználásáról, amelyet töb-
bek között IBC tartályok beszerzésére, faültetésre, hulladékgyűjtés-
re és tankert kialakítására fordítanak. Az újság 17. oldalán található 
erről írás.

•  Pomáz csatlakozott a Madárbarát Települések Szövetségéhez, erről 
is a 17. oldalon olvashatnak részletesebben.

•  A március 26-i testületi ülésen elfogadták a Szentendrei Rendőr-
kapitányság Pomáz közbiztonságának 2023. évi helyzetéről szó-
ló beszámolóját, a Szentendrei Hivatásos Tűzoltó-parancsnokság 
2023. évi beszámolóját, és a Pomázi Önkormányzati Önkéntes 
Tűzoltóság 2023. évi tűzvédelmi tevékenységéről szóló beszámo- 
lóját.

•  A testület ugyancsak megismerte és elfogadta a Kábítószerügyi 
Egyeztető Fórum tavalyi évi tevékenységéről szóló beszámolóját.

•  Módosították a helyi adórendeletet, erről részletesen az oldal alján 
lévő cikkben olvashatnak.

•  Határozatot hoztak a tűzifaként hasznosítható faanyag rászorulók 
részére történő átadásáról, eszerint a közterületi fakivágás során 
keletkező, tűzifaként hasznosítható faanyag rászorulók részére té-
rítésmentesen átadható.

•  A közétkeztetést biztosító Hungast Vital Kft. 11,20%-os áremelést 
kért, amely közel 40 millió forinttal drágítja meg a szolgáltatást.

•  Elfogadták az önkormányzat 2024. évi közbeszerzési tervét.
•  Lezárult a Messelia csapadékvíz-elvezetése kivitelezésének tárgyá-

ban a közbeszerzési eljárás.
•  Az idei kátyúzási és padka-helyreállítási munkálatokra kiírt 40 mil-

lió forintos beszerzési eljárásban is nyertest hirdettek.
•  Ebben az évben is folytatódik a földutak rendbetétele, amelyre 

15 millió forintot különítettek el a költségvetésben.
•  75 millió forint összegre nyújt be támogatási igényt az Energiaügyi 

Minisztérium támogatásával az NHKV Nemzeti Hulladékgazdálkodá-
si Koordináló és Vagyonkezelő Zrt. által jogi személyek részére meg-
hirdetett országos pályázati felhívásra Pomáz Város Önkormányzata 
a jogellenesen elhelyezett vagy elhagyott hulladék felszámolására.

Két évtizedes pomázi tevékenysége után Dr. Telegdi 
András, a 3-as körzet háziorvosa elbúcsúzott váro-
sunktól, és Németországban folytatja orvosi mun-
káját. Asszisztense, Kiss Sándorné Márti 46 évnyi egészségügyi 
szolgálat után nyugdíjas éveit kezdte meg. Munkájukat, gyógyító 
tevékenységüket a Teleki-Wattay Kastélyban rendezett ünnepségen 
köszönte meg a város nevében Leidinger István polgármester.

Az eseményen készült kisfilm megtekinthető a Pomáz Online You-
tube-csatornáján.

A 2024. március 26-i testületi ülésen az adórendelet módosításá-
ról döntött a képviselő-testület.

A módosítás értelmében növekedett a jövedelemhatár a nyug-
díjasok építményadó kedvezményre vagy mentességre való jogo-
sultsága esetében.

A 2024. január 1. napon 142 500 Ft alatti nyugdíjjal rendelke-
zők 100%-ban mentesülnek, míg a 142 500 Ft fölött, de 171 000 
Ft alatti nyugdíjjal rendelkezők 50%-ban mentesülnek az állandó 
lakhatásukat szolgáló lakáscélú ingatlan építményadója alól.

A kedvezmény kizárólag azon építmény, vagy építményrész 
után vehető igénybe, amelynek a nyugdíjas a tulajdonosa vagy 
haszonélvezője és amelyben életvitelszerűen lakik. A kedvez-
mény akkor vehető igénybe, ha a nyugdíjas büntetőjogi felelőssé-
ge tudatában nyilatkozik arról, hogy egyéb jövedelme – ideértve 
a bérleti díjból származó jövedelmet is – nincs. Az építményrész 
tulajdonosa vagy haszonélvezője a tulajdoni, illetve haszonélve-
zeti jog arányában veheti igénybe a kedvezményt.

Felhívjuk a figyelmet, hogy a nyugdíjas kedvezményre való 
jogosultságot az adózónak kell kezdeményezni Pomáz Város 
Önkormányzat adóhatóságánál. A kedvezményre való jogosult-
ságot igazolni kell. Amennyiben a nyugdíj összege a fenti jöve-
delemhatárok alatt van, 2024. évre visszamenőlegesen is jár a 
kedvezmény.

Tájékoztatjuk azokat a nyugdíjasokat, akik korábban kedvez-
ményben részesültek, és jelenleg is jogosultak a kedvezményre, 
azoknak nem kell újabb adatbejelentést benyújtani.

Amennyiben azonban már nem jogosult a kedvezményre, mert 
a jövedelme meghaladja a fenti összeghatárt, azt be kell jelenteni 
az önkormányzati adóhatóság felé.

Az adóosztály (Pomáz, Kossuth Lajos utca 30.) ügyfélfogadása:
Hétfő: 13.00–17.00
Szerda: 08.00–12.00 és 13.00–16.00
Péntek: 8.00–12.00     
  

Pomáz Város Önkormányzati Adóhatósága

Köszönet Dr. Telegdi Andrásnak 
és Kiss Sándornénak pomázi 
gyógyító munkájukért

Építményadó kedvezmény 
a kisnyugdíjasoknak
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Elkészült a főutcán a németes iskolánál és a Bodza utcánál lévő lépcsők 
felújítása, amelyek részben akadálymentesítve lettek és korlátot is kaptak

Döntések a márciusi  
testületi ülésekről

Módosult a rendelési idő a 3-as háziorvosi körzetben.
Április 2-tól Dr. Novák Viktória vette át Dr. Telegdi András praxisát.

A rendelési idő az alábbiak szerint módosul a jövőben:
Hétfő: 08.00–12.00 Kedd: 12.00-16.00

Szerda: 12.00–17.00 Csütörtök: 08.00–12.00
Péntek: 12.00–15.00

A rendelő elérhetőségei változatlanok maradtak.
Telefon: (30) 116-2190 E-mail: kismelcsi@gmail.com



Sok tennivalót elvégeztünk – sok tennivaló vár még ránk
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Hogyan értékelné az önkormányzati ciklus során elért ered-
ményeiket?

Azt gondolom, hogy nem kell szégyenkeznünk. A körülményeket, 
amelyek között dolgoztunk, nem részletezem, hiszen a saját bőrén is 
megtapasztalta mindenki. 2019 októberében vettük át a városveze-
tést, majd 2020 márciusában megállt az élet a koronavírus-járvány 
miatt. Tehát szűk fél év múlva már egészen más körülmények között 
kellett vezetnünk a várost. Rendkívüli volt a helyzet, amihez rendkívü-
li megoldások kellettek. 30 millió forintot költöttünk a járvány elleni 
védekezésre, amit bár ígértek, de sosem kaptunk vissza. Felelős gaz-
dálkodásunkat jelzi az is, hogy abból a kevés pénzből, amink volt – hi-
szen csaknem üres kasszát örököltünk, komoly pénzügyi követelések 
mellett, amit teljesítenünk kellett – a város annyira össze tudta magát 
szedni, hogy a védekezés már anyagilag nem okozott gondot. Ezt kö-
vetően az élet az országban és a világon kezdett magához térni. Foly-
tattuk a programunk megvalósítását amellett, hogy még egy előre nem 
látható dolog ért bennünket, ez pedig a szerény becslések szerinti 30 
százalékos pénzromlás. Eközben további pénzeket vontak el tőlünk, 
illetve most már nekünk kell befizetnünk szolidaritási adó címen több 
tízmillió forintot az államkasszába. Az említett körülmények között is 
tudtunk eredményeket elérni.

Milyen elért eredményeket emelne ki?

Játszótereket újítottunk fel, járdákat, utakat építettünk. Ezek közül a 
Vár utcát kell kiemelnem, ami sok évtizedes elmaradása és adóssága 
volt a pomázi településvezetésnek. A Liliom utca felújítása pedig a leg-
utóbbi időszak eredménye. Nagy köszönet jár azoknak a pomáziak-
nak, akik még külön is hozzájárultak a közös vagyon gyarapításához. 
Itt kiemelem a Panoráma utca lakóit, akik 6 millió forinttal járultak 
hozzá az utcájuk járhatóvá tételéhez, és a Berkenye utcaiakat, ahol 
szintén komoly összeggel tették meg ugyanezt. A fiatalok és sportolni 
vágyók számára is igyekeztünk vonzóbbá tenni a várost, a Szent Ist-
ván téri jégpálya létesítésével, ami részben pályázati pénzből valósult 
meg. Nemrég pedig új Dera hidat avattunk. A ciklus során átadtuk a 
Béke utcai bölcsődét, amit még az előző városvezetés kezdett el épí-
teni, és végeztünk felújításokat az óvodákban is. Hogy a kultúráról se 
felejtkeztünk meg, megújult a művelődési ház előtere, és sok színes 
programmal várja a látogatókat az intézmény. Nagyon rátermett ve-
zetőt sikerült választanunk az intézmény élére, mint ahogy a kastély 
élére is. Felavattuk a világhírű tudós, Nikola Tesla szobrát és Vujicsics 
Tihamér emléktábláját is. Javult a közbiztonság, amiben komoly sze-
repe van a közterület-felügyeletnek, ami jól működik. Szociális téren 
úgymond mi valóban nem hagytunk senkit az út szélén, akik önhibá-
jukon kívül rászorulók, azokat támogatjuk.

A helyi civil élet fellendítése is célkitűzésük volt.

Még a kampányban megígértük, hogy a művelődési házat térítésmen-
tesen használhatóvá tesszük azon civil szervezetek számára, akik 
tesznek valamit a városért. Jelenleg 18-20 olyan civil szervezet van, 
amelyik ezt igénybe is veszi. Létrejött és felújították a Civil Házat. Meg 
kell említenem az önkénteseket is, akik hihetetlen sokat dolgoznak. 
Nagyot sikerült előre lépni a város hulladékmentesítésé érdekében. 
10-15 éve nagy szeméthegyeket lehetett találni a Majdánpolán, az Al-
cseviczán, mostanában egy-egy akció során ennek a töredékét talál-
juk az említett helyeken. A rendszeres szemétszedés bizonyítja, hogy 

igenis sokat lehet azért tenni, hogy hulladékmentes legyen a város, 
ami szívügyünk. A tisztább város elérésében sokat köszönhetünk a 
Pomáz Kft.-nek is, alkalmazottai rendszeresen takarítják az utcákat, s 
a köztéri szemetesek száma is jócskán nőtt az elmúlt években.

Milyen terveik vannak a jövőre nézve?

Sok tennivaló vár még ránk. Szeretnénk folytatni a járdafelújításokat, 
belső kerékpárút hálózatot kialakítani. Meg kell tervezni, hogy a kü-
lönböző közlekedési módok miként tudnak egymás mellett létezni. A 
megoldást az alternatív és a közösségi közlekedési módok, korszerű 
közlekedésszervezés jelentik, amellett, hogy az utakat rendbe kell 
hoznunk. Amit lehetett, megtett az önkormányzat annak érdekében, 
hogy mérséklődjenek a torlódások a városban. Nagyon sok energiát 
belefektetve dolgoztunk együtt az illetékes minisztériumokkal a tervek 
előkészítésén. A megoldás az átmenő forgalom csökkenére, az M0-ás 
folytatása lenne. Megoldás lett volna még a Budakalászt északról el-
kerülő út, aminek az érdekében szintén rengeteget egyeztettünk, végül 
meghatározatlan időre lefújták. A MÁV-HÉV vonal felújítását ugyan 
nem vették le a napirendről, csak éppen látványos előrelépés nincs. 
Ahhoz a törekvésünkhöz, hogy Pomázon a közlekedés fenntartható 
legyen, ami rajtunk múlott, megtettük. Folytatjuk a csapadék-elveze-
tés rendezését. Nagyon fájdalmas, hogy az orvosi ügyeletet elvették 
Pomázról. Amit meg lehet tenni a visszaszerzéséért, azt megtesszük, 
vagy ha ezt a jogszabály nem teszi lehetővé, akkor annak a módnak 
a megtaláláséért, hogy a pomáziak egészségügyi ellátása ne romol-
jon. Célunk kibővíteni a fiatalok szórakozási, sportolási lehetőségét 
a városban. Szeretnénk újabb hidat építeni a Derán, és amennyire le-
hetséges a város szerves részévé tenni a patakot. Van a városnak egy 
majdnem 40 lakásból álló bérlakás állománya, aminek az állapota sok 
kívánnivalót hagy maga után, ezek felújítása is komoly figyelmet kell 
fordítunk. Ezek egy része a főutcán van, így a felújításukkal a főutca 
képének szebbé tételéhez is hozzájárulunk. Jó kapcsolatot szeretnénk 
kialakítani a Magyar Közúttal, hogy magát a főutcát is fel lehessen 
újítani. Ez egy nagyon költséges és hosszú folyamat, amit nyilván csak 
pályázatok útján lehet majd megvalósítani. Egyebek között ezen célok 
megvalósítása érdekében kívánok a jövőben is munkálkodni.

Nagy Szilvia

Hardi Péter alpolgármesterrel (Közösen a Városunkért Egye-
sület) értékeltük a lassan végéhez közeledő önkormányzati 
ciklust, a legfőbb elért eredményeket, és beszéltünk 
a jövőbeli elképzeléseikről.



A pomázi Mátyás Király Általános Iskola 3/b 
osztályos kisdiákjai már hónapok óta készül-
tek a nagy eseményre, hogy végre igazi zöld-
szívesek lehessenek. Március 22-én, a Zöld 
Szív és a Víz Világnapján eljött ez a pillanat 
is, amikor felölthették a zöldszíves pólóikat, 
kézbe vehették zöldszíves igazolványukat, és 
kitűzhették jelvényeiket.

A történet kezdete 1989-re nyúlik vissza, 
amikor az országban elsőként, ugyanebben 
az iskolában megalakult a Zöld Szív Ifjúsági 
Természetvédő Mozgalom. Az akkori gyere-
kekkel rendszeresen kijártunk a Barát-patak 
partjára, ahol ismerkedtünk a természettel 
– vadon élő növényekkel és állatokkal. A pa-
tak folyását végigjárva találtunk rá egy gyár 
okozta vízszennyezésre, amit hosszas tárgya-
lást követően a kezdeményezésünkre sikerült 
megszüntetni. Ezáltal nem csak a patak, de a 
Duna vize is megtisztult. Ez indította el a Zöld 
Szív mozgalom ötletét, amely gyorsan orszá-
gos, sőt nemzetközi szintűvé vált. Jelenleg is 
az ország 56 településén működnek zöldszí-
ves csoportok iskolákban és óvodákban.

A mostani zöldszíves osztály története 
2023 júniusában kezdődött, amikor a Duna 
TV „Szerelmes földrajz” című filmjét forgatták 
Pomázon, és az akkor még másodikos gyere-
kek is szerepeltek a filmben, ahol vízkémiai 
vizsgálatokat végeztek, és szelíd természet-
megfigyelő túrán vettek részt a pilisi Szurdok-
ban. Októberben rajzpályázaton mutatták 
be alkotásaikat a helyi művelődési házban. 
A szervezésben sokat segített az intézmény 
igazgatója, Nyári Darinka és munkatársai. 
Hardi Péter alpolgármester több ízben is 
támogatta a csoportot. A gyerekek ősszel 
harmadik osztályba léptek, és osztálytaní-
tóik, Orgovánné Kiss Erika és Takácsné Oláh 
Mária vezetésével elkezdték a felkészülést a 
Zöld Szív alapelveiből és a hét pontból álló 
próbatételéből. Elsajátították az alapvető 
természeti és környezeti ismereteket, ismer-
kedtek a környék vadon élő növény- és állat-
világával, és a maguk ültette fa felett védnök-
séget vállaltak.

Az avatás napján a gyerekek izgatottan 
várták az eseményeket. A hat tagú szakmai 

zsűri, a Zöld Szív elnöksége, valamint osztály-
tanítóik és a szüleik előtt adtak számot fel-

készültségükről, környékünk 
természeti, környezeti és kul-
turális értékeiről. Ezután következett az ava-
tás. A fogadalomtétel után a zöldszíves iga-
zolványok, emléklapok és jelvények átadása 
következett, amelyet többen meghatódottan 
fogadtak. Végül az iskola igazgatóhelyettese, 
Warga Ildikó elhelyezte az iskola falán a Zöld 
Szív táblát, így az több évtized múltán ismét 
hirdeti, hogy újra dobog a Zöld Szív az isko-
la falai között. Sok szép természeti élményt 
kívánok a zöldszíves osztálynak, és várjuk a 
többi pomázi iskola és óvoda jelentkezését is.

Orgoványi Anikó
a Zöld Szív alapító elnöke

Az eseményről készült kisfilm megnézhető 
a Pomáz Online Youtube-csatornáján.

Zöldszíves osztály a Mátyás Király Iskolában
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JÓTÉKONYSÁGI  

GYŰJTÉS  
 

A POMÁZI ÁLLATVÉDŐ ÉS  
ÁLLATSEGÍTŐ EGYESÜLET  

részére 
A jelenlegi rendkívüli időszakban nem feltétlenül az állatvédelem elsődleges fontosságú az emberek 
számára, hiszen az elmúlt esztendőkben (koronavírus-járvány, dráguló élelmiszerárak, a nemzetközi 
politikai színtér feszültséggel teli állapota) csökkentek a háztartások bevételei, így nehezebb pénzügyi 
helyzetbe kerültek. Ugyanakkor a nehéz gazdasági helyzet okán rohamosan emelkedik a kidobott, 
gazdátlan állatok száma, az ő befogadásuk, gondozásuk, etetésük a menhelyekre, így a Pomázi 
Állatvédő és Állatsegítő Egyesületre hárul, akik e feladatot lelkiismeretes és önzetlen munkájukkal 
napról-napra ellátják. 

Pomáz Város Önkormányzata gyűjtés szervezésével szeretné segíteni,  
támogatni az állatok gondozását, ezért aki fel tud ajánlani  

a menhelyen lévő állatok számára tárgyi adományt – elsősorban: 
 
• macskaalmot,  
• macska/kutya tápot,  
• konzervet  
• fertőtlenítő szereket,  

 

• tisztítószereket,  
• partfis, szemétlapát, felmosó szettet,  
• törölközőket,  
• élősködő elleni szereket (spot-on, 

nyakörv) 
 

    kérjük juttassa el az alábbi címek egyikére: 
 
- Állatmenhely (2013 Pomáz, Pád Jaszenovo dűlő, hrsz. 10119). Előzetes egyeztetés Lohonya 

Szilvia (+36-30-496-4122-es telefonszámon vagy e-mail: ave.pomaz@freemail.hu); 
 

- Pomáz Város Önkormányzata (2013 Pomáz, Luppa Vidor utca 12.)  
        kizárólag munkanapokon  

      Előzetes egyeztetés: a +36-20-912-5544-es telefonszámon. 
 

Az adományokat 2024. április 01. és 20. között várjuk. 
 

ÍGY SEGÍTHET MÉG AZ EGYESÜLETNEK: Az adó felajánlható 1%-áról szóló rendelkező nyilatkozattal    
Adószámuk: 18668360-1-13. 
 

Banki átutalással az OTP Bank 11705008- 20441069  
(IBAN: HU34 11705008 20441069 00000000,  

SWIFT: OTPVHUHB) vagy a  
MagNet Magyar Közösségi Bank 16200223- 10101126  

(IBAN:HU35 16200223-10101126-00000000  
SWIFT: HBWEHUHB) 



Több területen is dolgozott az elmúlt 
években, mondhatjuk, hogy reális 
képet lát az önkormányzat helyze-
téről és lehetőségeiről. Hogyan ítéli 
meg a lehetőségek tekintetében a 
megvalósult eredményeket?

Köszönöm a jól megfogalmazott kérdést. 
A  lehetőségekhez képest az eredményeket 
jónak tekintem, viszont ahhoz képest, amit 
mi képviselők és a lakosok szeretnénk, még 
van megvalósítandó dolog. Az önkormányza-
ti rendszer nem nagyon támogatja az önkor-
mányzatiságot. Az önkormányzatnak vannak 
kötelezően ellátandó feladatai és ezen fel-
adatok ellátására kap támogatást. A prob-
léma ott van, hogy a kapott támogatás nem 
fedezi ezen feladatok költségét, ezért ezeket 
az összegeket saját bevételből kell fedezni. 
A  saját bevételek lényegében az iparűzési 
adót és az ingatlanok után fizetett adót je-
lentik, miután a gépjárműadót elvették az 
önkormányzatoktól. Emiatt önálló fejleszté-
sekre nincs sok lehetőség. A pályázati fej-
lesztések önrészének a kigazdálkodása vetél-
kedik a kultúrára és az egyéb támogatásokra 
szánt összegekkel. Másik probléma, hogy a 
pályázati lehetőségek és a helyi fejlesztési 
igények legtöbbször nem fedik egymást.

A megvalósult városi beruházások 
közül miket emelne ki?

A támogatásból megvalósított járdafelújítást 
ott végeztük el, ahol sok pomázi lakos hasz-
nálja. A temetők, a templomok, az orvosi 
rendelő, az önkormányzat, a bölcsőde, a Sas-
hegyi- és a zeneiskola gyalogos megközelítése 
lett jobb. A főutcai járda önerős felújításánál, 
a hely kiválasztásakor fontos volt a németes 
iskola elérése. Így már minden iskolánk gya-
logosan is jól megközelíthető a központ felől. 
Az új Dera-híddal pedig egyértelműen javult 
a gyalogos közlekedés minősége. Számomra 
fontos beruházás a Messelia vízelvezetése. 
Az első egyeztetés a tervezővel már 2021-ben 
volt. Sajnos az önkormányzatra vonatkozó 
szabályozás, bürokrácia, a hazai gazdasági és 
építőipari viszonyok nagyon megnehezítették 
a projekt megvalósítását. Ha nem kapunk a 
pályázatra jó ajánlatokat, akkor az újbóli ki-
írás sok időt és pénzt jelent. Itt is ez történt, 
az egyik ajánlat túl olcsó volt, a másik drá-
ga. Túl olcsó ajánlatnál kötelező ár-indoklást 
kérnünk, amit nem kaptunk meg. Kezdhettük 
újra a folyamatot. Most szerencsére kap-
tunk több jó ajánlatot és meg is szavaztuk 
a nyertest, így remélem nemsokára megkez-
dődnek a munkálatok. Nagyon fontos célom 
volt a közvilágítás megújítása is. 2019 végén, 

2020 elején elkezdtük felmérni a helyzetet és 
a lehetőségeinket. Már akkor azzal számol-
tam, hogy az energiaárak emelkedni fognak. 
Ez  2021 szeptemberében – a háború előtt 
fél évvel, a gázárak növekedésével együtt – 
el is kezdődött. 2023-ban a világpiaci árak 
ugyan jelentősen csökkentek, idén pedig már 
nagyon közel vannak a 2021 előtti árakhoz, 
de sajnos az önkormányzat az árcsökkenté-
seket még nem érzékeli. Nekünk még mindig 
nagyon magas a villamosenergia ára. A köz-
világítás korszerűsítésére 2020-ban több 
indikatív árajánlatot kaptunk, a mai áraknál 
jóval olcsóbban. Ezek ESCO beruházások 

voltak, ami azt jelenti, hogy a beruházást a 
költségek csökkentéséből finanszírozza a be-
ruházó cég. Sajnálom, hogy nem tudtam elér-
ni, hogy a beruházás még 2020 végén, 2021 
elején megvalósuljon, szerintem ez jelentős 
megtakarítást jelentett volna az Önkormány-
zat számára, de többen azon a véleményen 
voltak, hogy nem ismerjük a jelenlegi állapo-
tokat, ezért fel kell méretnünk azt. Ez a vizs-
gálat meg is történt, aminek örülök. Remélem 
a következő hónapokban sikerül eljutnunk a 
közbeszerzés kiírásáig.

Mit tekint leginkább sikeres eredmé-
nyének?

A közlekedés terén egyértelműen sikeres volt 
a Vujicsics tér forgalmi rendjének változtatá-
sa. A forgalomszabályozás terén több módo-
sításunk volt, amit egyrészt a lakosok kéré-
sére, valamint a lakosok véleményét kikérve 
hajtottunk végre. A másik a költségvetési terv 
készítése. Az önkormányzatnál és az intéz-
ményeknél a béreket és a jelentősen megnö-
vekedett rezsit ki kell fizetni. A költségvetés 
mozgástere nagyon szűk. Az így fennmaradó 

részt sem lehet teljesen szabadon kezelni, 
hiszen például üzemeltetni kell a közvi-
lágítást, az önkormányzati ingatlanokat, 
biztosítani kell a téli csúszásmentesítést, 
a kátyúzást, a kultúrára, a szociális-, környe-
zetvédelmi- és közbiztonsági feladatokra is 
kell pénzt biztosítani. A témakörök felsorolá-
sából – amit még sokáig tudnék folytatni – is 
látszik, hogy milyen sok feladatra kell az ön-
kormányzatnak pénzt biztosítani. A költség-
vetés tervezésében már többször részt vet-
tem, ami nagy feladat és aki nem vesz részt 
benne, az csak azt látja, hogy a számára fon-
tos feladatokra nem jutott forrás. Hogy köny-
nyebben át lehessen tekinteni, készítettem 
egy egyszerűsített listát. Sajnos így sem lett 
több forrásunk, de ennek segítségével átlát-
hatóbban lehet átcsoportosítani forrásokat a 
különböző feladatok között.

A saját körzetében mit sikerült meg-
valósítani?

A teljesség igénye nélkül: a Vasvári-Bem 
József utcák sarkán ki lett cserélve a csapa-
dékvizet befogadó vasrács. A Vasvári-Damja-
nich sarkán az árok le lett fedve. A körzetem-
ben történt meg a járda felújítás egy jelentős 
része, itt indul az idén a Messelia vízelvezetés 
projekt. Történtek forgalomtechnikai módo-
sítások. A rendszeres szemétszedési akciók-
nak köszönhetően jelentősen javult az Alcse-
vica és a Klissza környékén a helyzet. Az idén 
kiírt HÉSZ módosításba sikerült beleraknom, 
hogy a Lázár Vilmos utcai telekelcsúszások 
rendezése is belekerüljön a tervekbe. Nagyon 
örülök, hogy a buszjáratot sikerült kiterjesz-
teni az Orlovácz felé, ami egyrészt segíti a 
temetők megközelítését, másrészt a helyi 
lakosok eljutását a központba és a HÉV-meg-
állóba.

Milyen elképzelései vannak a továb-
biakra?

A csapadékvíz-elvezetési problémák javítá-
sa, megoldása után a belterületi utak szi-
lárd burkolattal való ellátása az egyik fontos 
előttünk álló feladat. Ezt azonban meg kell 
előznie a tulajdonviszonyok, az elcsúszott 
telekhatárok rendezésének. Az északi feltáró 
út segítségével meg kell oldani a Bem József 
utca és az óváros tehermentesítését a nagy 
átmenő forgalomtól. Ezek megvalósítása se-
gítheti a kerékpáros közlekedés fejlesztését, 
ami szintén fontos cél. Ezek mellett szüksé-
ges a buszjáratok további fejlesztése. Nem 
szeretném, ha a főutca felújítási program el-
sikkadna, a nehézségek ellenére sem.

N. Sz.

Jók az eredményeink a lehetőségekhez képest
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Az elmúlt években megvalósult főbb városi beruházásokról, az önkormányzat mozgásteréről és a jövő feladatairól 
beszélgettünk Ország Istvánnal, a Pénzügyi Bizottság elnökével, Városfejlesztési és Városüzemeltetési tanácsnokkal.



Március 12-én, nem sokkal délután öt óra 
után kigyulladt Pomázon a Bodnár utcában 
egy épülő garázsban álló kisteherautó. A tü-
zet a pomázi és a szentendrei tűzoltók egy 
vízsugárral eloltották. A tűzoltás során egy 
gázpalackot is kihoztak, amelyet hőhatás 
nem ért. Személyi sérülés az eset kapcsán 
nem történt.

Ugyanaznap a koraesti órákban egyszerre 
két riasztás is történt, Pilisszántó közelében 
a Trézsi-kútnál idős személy Gondosórán ke-
resztül jelezte, hogy túrázás közben eltévedt 
és nagyon elfáradt. Segítségére Pilisszán-
tóról és Pomázról egy-egy gépjármű vonult. 
A  mentéssel egyidőben tűzjelzés érkezett 
Csobánkáról, ahol egy 35 négyzetméteres 
földszintes épület padlásterében keletkezett 
tűz. A helyszínre Pomázról a kettes gépjár-
művet és a szentendrei tűzoltókat riasztot-
ták. Az idős személyt a zöld jelzésű turistaút 
közelében megtalálták, majd a pilisszántói 
terepjáróval az Orosdy Kastély parkolójába 
szállították, ahol a mentőknek átadták. Sé-
rülést nem szenvedett, kórházba végül nem 
szállították. Csobánkán egy ház padlásteré-
ben 5 négyzetméteren ingóságok égtek, ame-
lyek valószínűleg egy hibás elektromos kötés 
okozta zárlat következtében kaptak lángra. 
A  tüzet a pomázi és a szentendrei tűzoltók 
két vízsugárral oltották el. Személyi sérülés 
nem történt.

Kutyamenhelyünkön és a cica 
menedékben nagyon sok gaz-
dátlan cicus és kutyus várja, 
hogy szerető és törődő otthon-
ra leljen. Általában van köztük 
kölyök, felnőtt és idős is.

A továbbiakban két kutyust 
és egy cicust szeretnénk bemu-
tatni, akik szintén szerető csa-
ládra várnak.

Zokni 2022-ben született, 
ivartalan kan kutya, aki oltá-
sait megkapta. Chippel ellátott, 
negatív szívféreg elleni teszttel 
rendelkezik és mint a többi 
társa is havi megelőző kezelést 
kap. Ezt ajánljuk a gazdiknak 
is majd. Zokni bohókás óriás 
fiatal felnőtt kan kutya, akinek 
van még mit tanulnia az életről. 
Szukával, kannal, kölykökkel 
összeszoktatható. Nagyon ked-
ves, játékos kutyus. Játékkal, 
jutalomfalattal szépen motivál-
ható.

Vikó 2022-ben született, 
ivartalan kan kutya, aki oltása-
it megkapta. Chippel ellátott, 
negatív szívféreg elleni teszt-
tel rendelkezik és mint a többi 
társa is havi megelőző kezelést 
kap. Ezt ajánljuk a gazdiknak is 
majd. Tele van élettel, vidám-
sággal és jókedvvel. Erősen 
ajánljuk a kutyaiskolát, mert 
szüksége van rá. Túrázás és 

hosszú kiadós séta nem aka-
dály Vikonak, bármelyik jöhet 
bármikor.

Delta nyolc hónap körüli 
ivartalanított kandúr cica. Na-
gyon kedves, bájos, de kissé 
félénk is. Pár kedves szóra örök 
barátságot köt. Végleges, sze-
rető gazdiját keresi, aki való-
ban gondoskodni fog róla élete 
természetes végéig.

Várjuk a gazdijelöltek je-
lentkezését. Érdemes hozzánk 
kilátogatni és megismerni a 
kutyusokat, cicusokat élőben 
is. A cicák benti tartással fo-
gadhatóak örökbe.

Cicusok iránt érdeklődni:
(70) 351-2894
Kutyusok iránt érdeklődni:
(30) 496-4122 vagy
(70) 603-1658
E-mail: ave.pomaz@freemail.hu
Facebook: Pomázi Állatvédő és 
Állatsegítő Egyesület

POMÁZI ÁLLATVÉDŐ ÉS
ÁLLATSEGÍTŐ EGYESÜLET
ADÓSZÁMUNK: 18668360-1-13
Bankszámlaszámunk: 
11705008-20441069

Köszönjük a felajánlásokat vé-
denceink nevében is!

PÁVE

Szervezett, kötelező veszettség elleni ebol-
tást az alábbi időpontban végez Dr. Bándli 
József állatorvos:

Április 05. 17.00–19.00
Április 12. 17.00–19.00
Április 26. 17.00–19.00
Helyszín minden időpontban a Diófa ut-

cai Állatorvosi rendelő.

Az oltás költsége a tulajdonost terheli és a 
helyszínen fizetendő: 6000 Ft/eb.

2010. január 1-től az oltási könyvet számo-
zottra kell cserélni, amelynek ára: 800Ft

A 164/2008 (XII.20.) FVM rendelet 4.§ 
(7) bekezdése alapján, veszettség ellen, csak 
elektronikus transzponderrel (chippel) meg-
jelölt eb oltható. Ha az eb ezzel nem rendel-
kezik, oltás előtt hívjon az alábbi telefonszá-
mokon.

Lehetőség van arra is, hogy az oltás háznál 
történjen, a telefonon megbeszélt időpont-
ban. Hívható vagyok: (30) 9742-548-as és a 
(30) 8670-716-os mobilszámokon.

A 81/2002. (IX.14.) FVM rendelet értel-
mében 2003-tól kötelező az ebek féregtele-
nítése, a védőoltás beadásának feltétele – 
a féreghajtószer költsége 10 kg-ént 400 Ft.

Ennek értelmében kérjük az eb tulajdono-
sokat, hogy a beoltandó eb súlyának meg-
felelő összeget is szíveskedjenek magukkal 
hozni.

Az oltás kötelező! Az oltatlan eb tulajdo-
nosa ellen szabálysértési eljárást kell kezde-
ményezni, amelynek során 50 000 Ft-ig ter-
jedő pénzbírság szabható ki. 

Felhívjuk figyelmüket, hogy a kutya esetle-
ges külföldre szállításánál a veszettség elleni 
védőoltáson kívül a kutyák fertőző szopor-
nyica betegség ellen beadott védőoltását is 
igazolni kell.

A macskák veszettség elleni védőoltása 
nem kötelező, de a fertőzések megelőzése 
érdekében minden macskatartónak ajánlott.

Dr. Bándli József 
állatorvos

Szemelvények a tűzoltóság eseményeiből

Örökbefogadásra váró védenceink

Kötelező eboltás 
áprilisban
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Államtitkár úr röviden felvezette az összejö-
vetel témáját, statisztikai adatokkal támasz-
totta alá, hogy az első hónap működése nem 
támasztja alá a pomázi ügyelet szükséges-
ségét, illetve további statisztikai adatokkal 
szolgált, hogy a 410 szentendrei ügyeletet 
felkereső beteg szakszerű ellátást kapott, 
ebből mintegy 10 százalékot irányítottak to-
vább kórházba, az ügyeletre betérők 90 szá-
zalékának panaszát helyben tudták kezelni.

Ezeket a számokat a megszűnt pomázi 
ügyelet betegforgalmi adataiból én is meg 
tudtam erősíteni, rávilágítva, hogy a helyi 
alapellátásnak pont az lenne a lényege, hogy 
az egyszerűbb eseteket helyben, a betegek 
utaztatása nélkül megoldja és nem terheli 
a magasabb szintű, kórházi ellátást. Most, 
hogy Pomázon megszűnt az alapellátás, a be-
tegek vagy nem mennek el a problémájukkal 
az orvoshoz, vagy bemennek egyből Buda-
pestre, vagy elmennek a szentendrei ügyelet-
re, de a magasabb szintű és drágább ellátást 
jobban fogja terhelni. Bemutattam azt is, 
hogy Pomázon 1978-ban hogyan alakult meg, 
hogyan fejlődött ki az orvosi ügyelet, ez hoz-
zá tartozik a város szolgáltatásaihoz, ragasz-
kodnak hozzá a lakók, mert biztonságot ad, 
ez nem lehet politikai kérdés, hiszen, még a 
helyi Fidesz-csoport is aláírásgyűjtésbe kez-
dett. Képviselő asszony gyorsan kijavított, 
hogy nem a Fidesz-csoport, hanem helyi ci-
vilek gyűjtik az aláírásokat, igazából mindegy 
is, a lényeg, hogy társadalmi konszenzus van 
az orvosi ügyelet mellett.

Az OMSZ főigazgatója szintén a statisz-
tikai adatokra támaszkodva beszélt az át-
szervezésről, az országos tapasztalatokról. 
Kiemelte, hogy egy jobb és hatékonyabb 
rendszert hoznak létre, jobban fel lesznek 
szerelve eszközökkel az ügyeletek, jobb kom-
munikációs és informatikai támogatással 
működnek és az egész országban egységes 
elvek alapján, jobban fog működni, mint ko-
rábban. Szerinte mindez a járások és megyék 
közötti átjárhatóságot biztosítja, az az ügye-
let fog kimenni a beteghez, aki közelebb van, 
nincsenek működési körzethatárok, mint a 
korábbi rendszerben voltak. A megyében 
gyermekorvosi ügyelet egyáltalán nem volt, 
így a létrehozott három gyermekorvosi ügye-
let hatalmas előrelépés. A mi esetünkben 
111 gyermekkel keresték fel a szentendrei és 
12 gyermekkel a váci ügyeletet. Hangsúlyoz-
ta, hogy az orvosi ügyeletek vegyes ügyelet-

nek minősülnek, tehát gyerekkel is célszerű 
a 1830-as telefonszámon konzultálni és a 
szentendrei ügyeletet felkeresni, aki ellátja a 
kicsit, vagy szükség esetén tovább irányítja 
budapesti szakellátásra. (Ez arra volt válasz, 
hogy volt gyerek, akit a szülők egyből Vácra 
vittek Pomázról, majd onnan Budapestre irá-
nyították, tehát nem Vácra, hanem a szent-
endrei ügyeletre kellett volna egyből menni 
és onnan irányították volna a budapesti kór-
házba.)

Az ügyeleti helyszínek létesítését komoly 
informatikai előtanulmányokkal, elemzések-
kel, népsűrűség és hőtérkép adatok figyelem-
bevételével és természetesen költséghaté-
konyság számítással állapítják meg. Jelenleg 
nem indokolt sem Pomázon, sem Tahitótfa-
luban az ügyelet visszaállítása, de vizsgálják, 
hogy a nyári idegenforgalmi szezonra esetleg 
Tahiban mégis lehet ügyeleti pont.

Elmondtam az értekezleten, hogy elfogad-
va azt a tényt, hogy a mindenkori Kormány 
és az Országgyűlés döntése, hogy az egész-
ségügyi alapellátást önkormányzati vagy 
állami szinten szervezi meg, de szeretnénk 
tudni, hogy ebben az önkormányzatoknak 
van-e bármilyen mozgástere. Most Pomáz-
tól elvettek valamit, amihez a városlakók 
érzelmileg kötődnek. Legalább játsszunk el 
a demokráciát, hogy az önkormányzat, vagy 
a lakosság önként csatlakozhasson egy jobb 
és hatékonyabb rendszerhez, mert, ha erőből 
lenyomják a torkunkon, abból mindig ellen-
állás lesz! A bevezetett rendszer mintáját az 
angliai orvosi ügyelet szolgáltatta, amit nem 
értettem, hiszen a magyar közigazgatás a po-
rosz-német közigazgatáson alapszik és nem 
az angolszász közigazgatáson, de erre az volt 
a válasz, hogy szerintük az angol jobb.

Államtitkár úrnak távoznia kellett egy má-
sik értekezletre, de a többiekkel még hossza-
san beszélgettünk a lehetőségekről, amelyek 
közül többet is felvázoltam a pomázi ügyelet 
megmentése, illetve a hatékonyabb beteg-
ellátás miatt:

Lehetne meghosszabbított rendelési idő-
ben gondolkodni, amikor a helyi háziorvosok 
a rendelésüket úgy alakítják, hogy minden 
nap este 8-ig legyen nyitva a rendelő és az 
egy-egy orvos meghosszabbított rendelésben 
fogadná a betegeket. Erre látnak lehetőséget, 
én inkább technikai, jogi és szervezési akadá-
lyokat látok (pl. a más orvos betegét hogyan 
látja el az éppen rendelő háziorvos, vagy az 

orvosi szoftverek különbözősége, a rendelők 
különböző helyszínei stb.).

Felvetettem, hogy az OMSZ rendszerébe 
beintegrálva, de az önkormányzat részbeli 
vagy teljes finanszírozásával alakítható, vagy 
működtethető-e ügyelet. Hasonló rendszer-
ben, mint a tűzoltóságnál, van az egységes 
katasztrófavédelem, de megmaradhatott az 
önkormányzati szinten szervezett helyi tűz-
oltóság. (Ezt a modellt nem igazán értették, 
ezt elküldöm írásban is.). Ilyet az OMSZ nem 
fog kezdeményezni, de mint lehetőség, nem 
vetették el. Ez azt jelenti, ha az orvosi ügyele-
tet az OMSZ csillagos ötösre szervezi meg, de 
az önkormányzat többletszolgáltatást akar 
nyújtani a lakosságnak azzal, hogy helyben 
megszervezi az ügyeletet, azt saját finanszí-
rozásában megtehesse.

Főigazgató úr megígérte, hogy elküldi a 
február hónap statisztikai adatait órás bon-
tásban, valamint május hónapban ismét 
megvizsgáljuk a betegforgalmi adatokat és 
megnézzük a rendszer javításának lehetősé-
gét. Vizsgálják, hogy Tahitótfaluban szüksé-
ges-e ügyeleti pont szervezése, de a pomázi 
ügyeleti pont nincs napirenden.

Csak azért, mert Pomázról elvitték a 
–  mintegy ötven (!) évig a pomáziakat és a 
térségben élőket szolgáló – orvosi ügyeletet, 
az önkormányzatnak a helyi polgárok pén-
zéből 5 millió forintot kellett fizetni, ugyanis 
megvesszük az ügyelet bútorait, felszerelé-
seit, hogy lehetőség esetén azt vissza tudjuk 
állítani. Ezért magam mindent megteszek.

Leidinger István
polgármester

Belügyminisztériumi egyeztetés a pomázi orvosi ügyelet 
megmentéséért
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2024. március 8-án jó kétórás egyeztetésen vettem részt a Belügyminisztériumban Dr. Takács Péter egészségügyért felelős 
államtitkár, Dr. Csató Gábor az OMSZ főigazgatója és vezető beosztású munkatársai, Dr. Vitályos Eszter államtitkár, térségünk 
országgyűlési képviselője és Fülöp Zsolt szentendrei polgármester társaságában. A találkozó témája a megszűnt pomázi és 
tahitótfalui orvosi ügyelet, valamint a gyerekorvosi ügyelet helyzete. Az a beszélgetés elején kiderült, hogy a kék sarokban 
csak a két polgármester van, akik Pomázon indokoltnak tartják az orvosi ügyeletet, a piros sarokban mindenki más, akik nem 
tartják indokoltnak.



Korábban volt már egy előadás a Pomázi 
Helyi Értéktárról a Szabadság tér nevű ren-
dezvényteremben. Akkor kissé szomorúan 
konstatáltam, hogy na erről lemaradtam. 
Vagy talán mégse?

Mint a Közösen a Városunkért Egyesü-
let tagja, ezekkel a gondolatokkal kerestem 
meg Ozorai Magdit, a Helyi Értéktár elnökét, 
megkérve, hogy ha nincs semmi akadálya, 
tartana-e még egy előadást a Civil Házban 

is. Részéről semmi akadálya nem volt, így ki 
is jelöltük a számunkra megfelelő időpontot.

Hirdettük, meghívókat küldtünk, igyekez-
tünk a lakosság figyelmét felkelteni az előa-
dás iránt.

Hívtuk a régieket, de ugyanígy vártuk az új 
pomáziakat is, jöjjenek, ismerkedjenek meg 
választott lakóhelyükkel, hiszen az ismeretek 
birtokában válik csak igazi otthonná a tele-
pülés.

Mert meg kell mondani, sokan nem is tud-
ják, mi az értéktár szerepe, feladata, jelentő-
sége.

Nos erről kaptunk részletes tájékoztatást 
a Pomáz Barátai Társaság tagjától, Ozorai 
Magditól.

Magdi mesélt a kezdetekről, arról, hogy mi 
késztette a helyi civil patriótákat az öröksé-
gek felkutatására, összegyűjtésére. Egy 2012-
es kormányrendelet adott erre indíttatást, de 
itt helyben igazából a 2017-2018-as években 
indult a tudatos összegyűjtés. Magdiék 2019 
óta végzik ezt a munkát, ami a mai napig bő-
vül, gazdagodik.

Bár mi kis településnek számítunk, de bő-
velkedünk mind természeti, mind építészeti 
örökséggel. Az öt nemzetiség hagyományőr-

ző tevékenysége mind hozzájárul a védendő 
értékekhez.

Bővelkedünk olyan neves, akár világhírű 
elődökkel, akik életútja példaértékű, tevé-
kenységük mind a település, mind az ország 
hasznára vált. Az Ő emlékük megőrzése is a 
Helyi Értéktár feladata.

Az előadáson néhány konkrét példát is 
megemlített az előadó. A vetítés és a tablók 
anyaga színesítették a programot. Így került 
elő az én kedvenc témám is, az ONCSA házak 
története, ami egy országos szociálpolitikai 
intézkedés volt. Az épített örökség mellett, 
bővelkedünk természeti értékekkel is, ame-
lyek megismertetése, megvédése mindannyi-
unk feladata.

Az előadás után a megjelentek kérdéseket, 
ötleteket adtak elő.

Én a magam részéről köszönöm a Pomáz 
Barátai Társaság és a Közösen a Városun-
kért Egyesület által meghívott vendégeknek a 
megjelenést. Az előadó Ozorai Magdinak az 
érdekes és színes előadást, és köszönet jár 
a Civil Szövetség megjelent tagjainak a hely-
szín technikai biztosításáért.

Elek Icu 

Március 22-én a víz világnapja alkalmából a 
Civil Házban egy csodálatos természetfilm-
mel tisztelegtünk a víz és mindaz előtt, amit 
a víznek köszönhetünk. S hogy mit is kö-
szönhetünk neki? Mindent, hiszen a víz az 
élet bölcsője. Víz nélkül nem lenne ember – 
ezt talán még a Föld könnyen elviselné – de 
semmilyen egyéb élet se alakulhatott volna 
ki. Persze ne mondjunk le az emberről, ne 
mondjunk le magunkról, saját értékünkről. 
Az ember is a Földanya gyermeke, s megvan 
a maga szerepe az ökoszisztémában. A baj 
csak akkor van, ha szerepünket tévesen érté-
keljük, s szülőanyánkkal hálátlanul bánunk. 
Sajnos hajlamosak vagyunk nagy gőgünkben 
azt gondolni, hogy mindent tudunk az élet-
ről, s ez alapján jogot is formálunk arra, hogy 
a körülöttünk lévő világot magunk alá ren-
deljük. De ne felejtsük a forradalmár Petőfi 
örökérvényű, intő szavait:

„Habár fölűl a gálya, S alúl a víznek árja, 
Azért a víz az úr!”

Ha jót akarunk magunknak (és másoknak 
is!), akkor meg kell békéljünk a vízzel. Ehhez 
pedig meg kell békélnünk önmagunkkal (már 
csak azért is, hiszen saját testünk nagy része 
is víz), s meg kell érteni a Földön betöltött 
szerepünket. Ha ez sikerül, akkor tudunk 
majd békében (elfogadásban) élni egymás-
sal: emberekkel és a föld összes többi élőlé-
nyével. Hogy ki hol tart egyénileg, s hol tart 
az emberi civilizáció jelenleg ebben a folya-

matban, azt körbe- és magába nézve döntse 
el mindenki.

S hogy mi lenne az ember szerepe a Föl-
dön? Nos, erre a kérdésre rengeteg válasz 
született már. A saját ideillő válaszom: Adott-
ságainkkal, tudásunkkal élve (nem visszaél-
ve!), a természettel együttműködve (és nem 
azt kiszipolyozva) támogassuk a földi élet 
gazdag változatosságát.

Tegyük félre önteltségünket és tanuljunk! 
Tanuljunk attól a bölcs mestertől, amelynek 
tanai kiállták az évmilliók próbáját, s akit úgy 
hívnak: természet! Ismerjük meg jobban, s 
ha meglátjuk valódi szépségét, ha megértjük 
a mértékletességre és együttműködésre intő 
tanításait, ha felismerjük az élet körforgásá-
nak lényegét, akkor talán nagyobb tisztelet-
tel és figyelemmel leszünk a víz irányába (is).

Az Édesvízi gerinctelenek című film le-
nyűgöző képsoraival és az összefüggéseket 
megvilágító narrációval minden korosztály 
számára segíthet abban, hogy megismerje a 
víz egy különös, szabad szemmel nem igen 
látható világát is.

A vetítés után Kriska Györggyel a Magyar 
Tudományos Akadémia doktorával beszélget-
tünk, aki nem mellesleg a film írója. A vetítés 
és az azt követő – nem kevésbé érdekes – be-
szélgetést a jelenlévő kisiskolásoktól a nyug-
díjasokig mindenkit magával ragadott. 

A programról a Pomáz Online is készített 
anyagot, amely megtekinthető a Youtube- 

csatornáján, illetve a film le-
tölthető Kriska György You-
tube-csatornájáról is.

L. Árpád

Őrizzük meg pomázi értékeinket!

Ismerkedés édesvízi ragadozóinkkal
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Városunk újszülött lakóit köszöntjük itt 
lapunk hasábjain is, megosztva a szülők, 
hozzátartozók boldogságát. Hiszen az 
öröm valóban mindannyiunké. Kedves 
nagyon-nagyon ifjú pomázi polgárok! 
Boldog, hosszú életet kívánunk!

Tuza Milla 2024. 02. 09.
Csille Maja 2024. 02. 11.
Vörös Noémi 2024. 02. 13.
Damokos Illés Dániel 2024. 02. 15.
Cerny Áron 2024. 02. 29.
Vászka Mihály 2024. 03. 05.
Bottyányi Bence 2024. 03. 06.
Lacatus Jáde Barbara 2024. 03. 09.
Kovács Zsombor 2024. 03. 11.
Czink Manka Aisah 2024. 03. 12.
Rákos Áron Dániel 2024. 03. 13.
Kardos Liza Panka 2024. 03. 14.
Domonkos Dóra 2024. 03. 14.

Gólyahírek



Április 5. péntek 18.00 Tavaszi komolyzenei koncert.  
Közreműködik: WHS vonószenekar New Jersey, USA / TWMI Vonós együt-
tese Pomáz, HU Belépés díjtalan!

Április 7. vasárnap 17.00 20 éves a Karaván Família koncert Belépés díjtalan!
Április 12. péntek 9.00–12.00 Vásár.
Április 20. szombat 10.30 Alma együttes koncert – Jegyek 2500 Ft-os egység-

áron kaphatók a Könyvtárban! 
18.00 Thália lotyója – Dumaszínház Janklovics Péter önálló estje. 
Jegyek a dumaszinhaz.jegy.hu weboldalon kaphatók!

Április 24. szerda 11.00–13.00 Ingyenes szoptatási tanácsadás. 
13.00–18.00 Véradás. 
Pöttyös Bögre 19.00 Kvízest.

Április 26–28. ZeneVarázslat Nemzetközi Négykezes és Kétzongorás Zongora-
verseny és Zongorafesztivál Pomázon több helyszínen.

Április 26. péntek 9.00–12.00 Vásár.
Május 3. péntek 17.00 A Szakkör – 20 hetes kézműves foglalkozássorozat záró-

kiállítása.
Május 3-tól 10 alkalmas Filmklub indul 18.00 kezdéssel a PMHK-ban.
Május 4. szombat 10.00 Anyák napi kézműves foglalkozások.

Magyar költészet napja programok: 
Április 2–22. „A szeretet több a hitnél” Pilinszky 100 utazókiállítás az Ablakgaléri-

ánkban.
Április 10. szerda 19.00 Sanctum – Összművészeti irodalmi est . 

Háziasszony: Juhász Anna irodalmár Vendégek: Csemer Boglárka ’Boggie’ énekes-
nő és Kemény Zsófi költő.

Április 13. szombat 10.00 III. Országos Versíró – Versmondó Verseny. 
Jelentkezés, információk:  versetirokeselismondom@gmail.com Április 10-ig várjuk 
kizárólag saját versekkel jelentkező versenyzőinket minden korosztályban. 

Április 3-tól szerdánként 9 órától ingyenes FittPlacc – Testébresztő mozgás a sza-
badban a PMHK Placcon. 
Csütörtökönként Pöttyös Bögre 9.30 Babával suttogó, ölelő énekszó. 
Szombatonként Agapé 17.00–19.00.

Április 14. és 21. 15.00-19.00 Nosztalgia délután.
Április 22. – május 10. Lázár Ervin Négyszögletű kerek – Móra Könyvkiadó utazókiál-

lítása a Könyvtár olvasótermében.
Április 27. Pomázi Örökség Tájház 10.00- 13.00 Tájházak napja. 

Hírlevélfeliratkozás: hirlevel.pmhk@gmail.com.

Elérhetőségeink: 
Pomázi Művelődési Ház www.pmhkpomaz.hu / pmhk@pomaz.hu / 06 20 228 2135 / 

2013 Pomáz Huszár utca 3.  
Pomázi Könyvtár konyvtar@pomaz.hu / 06 26 323 460 / 2013 Pomáz Huszár utca 3. 
Pomázi Örökség Tájház pomazioroksegtajhaz@pomaz.hu / 2013 Pomáz Kossuth Lajos 

utca 48. / 06 20 471 3987
Pöttyös Bögre Kávézó 06 30 480 4801 / kellegyhely2013@gmail.com / 2013 Pomáz 

Huszár utca 3. 

Március 9-én ismét bemutatkozott öt po-
mázi kötődésű Író, költő a Civil Házban: 
Tölgyesi Lívia, Jánosi Ferenc, Németh Páko-
licz Tamás, Leidinger Árpád és Hardi Péter. 
A  Hajnalcsillag Értékőrző Egyesület által 
szervezett kulturális programsorozat máso-
dik alkalommal sorakoztatott fel olyan is-
mert, vagy kevésbé ismert kortárs alkotókat, 
akik életük jelentős részét városunkban töl- 
tötték.

A meghívott vendégek amellett, hogy felol-
vasták egy-egy művüket (vagy annak részle-
tét), arról is meséltek, hogy milyen kötelékek, 
emlékek fűzik őket Pomázhoz. Volt, aki itt töl-
tötte egész fiatalságát, volt, aki pomázi szerel-
me miatt élt itt, s akadtak olyanok is, akik bi-
zony még ma is városunkban, „köztünk élnek”.

A felolvasó délelőtt megnézhető a Pomáz 
Online Youtube-csatornáján.

Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár áprilisi programajánlója

Kortárs pomázi írók a Civil Házban
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A zöld jeles napok, így a Víz világnapja és az 
Újrahasznosítás világnapja is, fontos alkal-
mak a környezettudatos és fenntarthatóság-
ra nevelés tekintetében. A Pomázi Hétszín-
virág Óvoda-Bölcsőde Tagintézményeiben 
példamutató módon ünneplik ezeket a jeles 
napokat, színes programokkal és kreatív te-
vékenységekkel hívva fel a figyelmet a fenn-
tartható életmód fontosságára. A  Mesevöl-
gyi Tagóvodában a Víz Világnapján számos 
játékos feladat várt a gyerekekre. A program 
során különböző vízzel kapcsolatos mondó-
kák, versek és mesék színesítették az ese-
ményt, miközben a gyerekek vizsgálódhattak 
és beszélgethettek a víz körforgásáról. A Me-
sevár Tagóvodában hagyományosan az óvo-
da udvarán ünnepelték a Víz világnapját. Öt 
helyszínen tíz különböző feladat várt a gye-
rekekre, céljuk nemcsak az egészséges élet-
módra és a környezettudatosságra nevelés 
volt, hanem a gyerekek vízről szerzett ismere-
teinek bővítése is. A Napsugár Tag óvodában 

is játékos foglalkozásokkal ünne-
pelték a Víz Világnapját. Rengeteg 
más tevékenység mellett a gyerekek 
tanulmányozhatták a különböző 
vízfajtákat és beszélgettek a víz vé-
delméről. Kísérleteket végeztek, és 
akváriumokat is készítettek vízi élő-
lényekkel. A Mesedombi Tagóvodá-
ban ezen a napon élménydélelőttöt 
tartottak, a csoportokban a gyere-
kek a vízzel kapcsolatos játékokon 
vehettek részt, a  menetlevelükben 
pedig pecséteket gyűjthettek a „Víz 
világnapi 6 próba” teljesítéséhez. 
A Hétszínvirág Tagóvoda csoportjai 
rendkívül sok kreatív ötlettel hívták 
fel a gyermekek és a családok figyel-
mét a környezetvédelem és az újra-
hasznosítás fontosságára, kiemelve 
az UNESCO által is támogatott Új-
rahasznosítás világnapja kezdemé-
nyezést.

Idén is megrendezésre kerül, immár 43. alka-
lommal a Papp László Sportarénában az Or-
szágos Táncháztalálkozó és Kirakodóvásár. 
A Kevély Táncegyüttest az a hatalmas meg-
tiszteltetés érte, hogy az Örökség Nemzeti 
Gyermek és Ifjúsági Népművészeti Egyesület 
felkérte a Nagy-Kevély csoportunkat, hogy 
mutassa be az arany minősítéssel jutalma-
zott „Bálba hívás” című koreográfiáját ezen 
az Európai Fesztiválszövetség által minősített 
kulturális fesztiválon. A váratlan lehetőségért 
nagyon hálásak vagyunk, és izgatottan vár-
juk! 

A Táncháztalálkozó a magyar táncház-
mozgalom egyik legrégebbi és legnagyobb 

éves eseménye. Az esemény az érdeklődők-
nek számos különleges kulturális programot 
nyújt: koncert, előadás, kézműves foglal-
kozás, táncoktatás mindenkinek, kortól és 
tánctudástól függetlenül. Emellett folyama-
tosan nyitva van az eredeti viseleteket, kie-
gészítőket, modern életben is alkalmazható 
népies kellékeket kínáló kirakodóvásár.

A műsorunk április 6-án, 12:45-kor tekint-
hető meg a küzdőtér nagyszínpadán. Művé-
szeti vezetőink, a Gyémánt házaspár pedig 18 
órától Szászcsávási magyar táncokat oktat-
nak szintén a küzdőtéren.

Szeretettel várunk erre a különleges ese-
ményre minden kedves érdeklődőt!

Buláth Júlia újabb csellista sikert ért el: a 
XXII. Szombathelyi Sistrum Gordonkaverse-
nyen Juli korcsoportjából kiemelkedő előadá-
sát nívódíjjal és Sistrum plakettel jutalmazta 
a zsűri. Felkészítő tanára Négyessy Katalin a 
szentendrei Vujicsics Tihamér Zeneiskolából, 
zongorán kísérte Rigó Dániel.

Jeles zöld napok az óvodákban

Kevélyesek az Országos Táncháztalálkozón Pomázi csellósiker
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A közelmúltban értékes adománnyal gaz-
dagodott a Pomáz Barátai Társaság (PBT) 
gyűjteménye. Fontos helytörténeti tárgyakat 
és Pomáz tágabb környezetének múltját is 
megvilágító leleteket vehettünk át Baloghné 
Moravánszky Zsuzsannától. A gyűjtemény 
nemcsak azért fontos, mert hozzájárulhat 
Pomáz régi történetének megismeréséhez, 
hanem azért is, mert adományozók nemes 
gesztusával magángyűjteményből közös-
ségi értékké váltak a szakszerűen adatolt 
leletek. A gyűjtemény előzetes feldolgozása 
most kezdődik szakemberek bevonásával, 
majd ezt követően a különböző múzeumok-
kal egyeztetve dolgozza ki a Pomáz Barátai 
Társaság, hogy miként lehetne Pomázon 
egy kiállítás keretében bemutatni ezeket az 
értékes történeti emlékeket és hol kerülnek 
majd végső elhelyezésre. Mindez biztosítja, 
hogy Balogh Gyula szándékának megfelelő-
en megőrződjön ez a gyűjtemény úgy, hogy 
minél többen ismerkedhessenek meg Pomáz 
múltjával is.

Pomáz Barátai Társaság

Baloghné Moravánszky Zsuzsanna 
a következő, személyes gondolatokkal 
ajánlja a gyűjteményt Pomáznak:

A szenvedélyes gyűjtő, aki létrehozta mind-
ezt, és sok-sok éven keresztül nagy gonddal 
őrizte is azt, Balogh Gyula volt, aki az 1980-
as években sokféle módon segítette a pomázi 
Honismeretei Klub munkáját. Ekkor előadó-
ként dolgozott a pomázi helyi közigazgatás-
ban. Történelmi érdeklődése hatására gyűj-
tötte a cseréptöredékeket és egyéb leleteket, 
amelyek szántás után kerültek felszínre a 
település határában, máskor viszont maga 
is adományként kapott tárgyakat, leleteket. 
Amikor 1996-ban a Pomázi Örökség Tájház 
elődjeként működő Helytörténeti Gyűjte-
ményben a PBT kiállítást szervezett a telepü-
lés múltjáról, Balogh Gyula gyűjteményéből 
is bemutatásra kerültek geológiai marad-
ványok, kőzetek és régészeti leletek. Halála 
előtt mindezt fiára, ifjabb Balogh Gyulára 

hagyta. Az édesapja által gyűjtött hagyaté-
kot, fia (pomázi kötődése miatt) saját féltve 
őrzött kincseivel kiegészítette. Neki a mate-
matika volt a szakterülete, ez jellemezte a 
gondolkodásában, világlátásában, kapcsola-
taiban. Már általános iskolásan több mate-
matikaversenyt megnyert. A Kandó Kálmán 
Főiskolán töltött éveket kitérőnek tekintette. 
Miután leszerelt, munka mellett, esti tagoza-
ton végezte el az Eötvös Loránd Tudomány-
egyetem alkalmazott matematikus szakát. 
Több sakkversenyen részt vett gyerekként. 
Felnőtt korában sem vesztette el a sakk irán-
ti szeretetét. Nyugdíjas korában hobbijának 
választotta. A sakkjátszma problémáinak 
megoldását matematikai feladatnak látta és 
olyan sportnak, amely a fegyelemre, logikus 
gondolkodásra tanít. Mindeközben a zene is 
fontos részét képezte életének. A komolyze-
ne mindig szólt a lakásban, Bach volt a leg-
kedvesebb zeneszerzője. Bach zenéjét szak-
rális matematikának tekintette. De ugyanígy 
foglalkoztatta a magyar őstörténet kérdése. 
A Szent Korona ötvösművészeti problémái is 
érdekelték, ezzel kapcsolatban sok-sok köny-
vet olvasott, alapos, mély ismereteket szer-
zett. Ötven évesen beiratkozott  a  Miskolci 
Bölcsész Egyesület nappali tagozatára, hogy 
a sumér művészetet, sumér kultúrát, sumér 
nyelvet megismerje, illetve a sumér-magyar 
rokonság kérdésére rálásson. Ugyanígy fog-
lalkoztatta a szkíta-hun-avar magyar rokon-
ság is. Ehhez kapcsolódott régészeti érdek-
lődése is. Minden új feltárást érdeklődéssel 
figyelt, utána olvasott, tájékozódott. Felnőtt 
korában, ha újra szakmát választhatott vol-
na, régész szeretett volna lenni. Hatalmas 
könyvtára is bizonyítéka ennek a sokoldalú 
érdeklődésnek. Mindezek nyomán ajánlot-
ta fel a kettős gyűjteményt a Pomáz Barátai 
Társaság részére. A tervezett átadást megelő-
zően, Balogh Gyula váratlanul elhunyt. Ezért 
én folytattam – férjem 
elképzelése szerint – a 
nagy becsben tartott, 
ilyen módon kettős ha-
gyaték átadását.

A hagyaték gazdagsá-
gát, színességét jól érzé-
keltetik, hogy milyen sok 
helyről vannak benne 
leletek, történeti szem-
pontból tárgyak. Pomáz-
ról, a Klissza-dombról 
és a Lugi-dűlőből, ahol 
középkori illetve római 
kori lelőhelyet tártak 
fel a korábbi kutatások. Vannak leletek a 
gyűjteményben a Mártírok útjáról, a MÜÁRT 
telepről és a Szelistyéről. Pilisszentkereszt-
ről padlótéglák, cserépdarabok, gyönyörűen 
faragott gótikus boltozat elemek kőfaragó 
jellel. Budapestről származó leletek is beke-
rültek a gyűjteménybe Aquincumból és az 

Árpád-híd budai hídfőjétől. Ahogy féltve őr-
zött tárgyak kerültek ebbe a gyűjteménybe 
Budaszentlőrincről, a Füleki várból, Nagyvá-
zsonyból, Szentkirályszabadjáról, Szombat-
helyről, Tácról és Visegrádról.

Baloghné Moravánszky Zsuzsanna

Balogh Gyula és fia „kincses” hagyatéka
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Balogh Gyula matematikus

Pilisszentkereszti gótikus borda darabja

Őrlőkő

Ízelítő a gyűjteményből



A kellemes tavaszi időjárás már sokakat ki-
csábított a kiskertbe tenni-venni, ahogy en-
gem is. A komposztálómra tekintve szokás 
szerint rácsodálkoztam – mert ez a termé-
szetes körforgás mindig csodálattal tölt el 
–, hogy milyen sokat roskadt a kupac a tél 
folyamán. Alulról nézve több, mint a felétől 
porhanyós fekete humusz pereg ki a rács ré-
sein, ami a kertész vénával megáldottaknak 
szemet gyönyörködtető látvány. Felidéztem 
magamban, hogyan is került ide ez a bor-
zasztóan egyszerű „építmény” a komposztáló 
keret. Szerencsére a karantén alatt készült 
fotóimból is tudtam böngészni, hogy meg-
mutassam másoknak, mennyire egyszerű ez 
az egész! Egy-két apró előkészítő tennivaló 
(komposztáló építés vagy vásárlás) és alap 
információk ismeretén túl mindent elvégez 
a természet. A talajban élő mikroorganizmu-
sok, giliszták, ászkák, százlábúak stb., egy 
egész ökoszisztéma segíti a kertész mun-
káját, mert a keret alja nyitott, ezért magá-
tól beindul a folyamat. Már „csak” azzal a 
szokással kellene végleg szakítani, hogy ne 
tegyük az utcára műanyag zsákokban a kert-
ben keletkező zöld javakat és a kommunális 
szemetesbe a konyhában felhasznált zöld-
ségek, gyümölcsök után keletkező zöld ma-
radékot, tojáshéjat, hanem kerüljön inkább 
a komposztba. Mire kitavaszodik a kom-
posztálónkban egy tél alatt több talicskányi 
gazdag humusz képződik magától, ezért nem 
szükséges a boltba menni és műanyag zsák-
ba csomagolva borsos áron visszavásárolni 
ezt az értékes anyagot.

A komposztálóm alapanyagául a tető fel-
újításból megmaradt régi lécek szolgálnak. 
Elhelyezése egy árnyas fa vagy nagyobb bo-
kor alatt árnyékos helyen ajánlott, hogy ne 
száradjon ki. A tujánk leomló ágai alatt az 
ápol és eltakar elv is érvényesül, ezzel meg-
dől az a kifogás, hogy nem illik egy rendezett 
kertbe. Az udvarom zöld területe kb. 300 m2, 
ehhez 3 évig elegendő volt egy rekesz (80x80 
cm alapterületű, 90 cm magas). Később még 
egy ugyanakkora épült mellé, hogy váltva 
használjam. Ha nagy a kert több komposztá-
lót is lehet létesíteni azokon a helyeken, ahol 
a legtöbb bele való keletkezik.

      

Én a teljes rekesz kilapátolását szoktam 
választani, hogy „leszüreteljem” a humuszt. 
A másik rekesz tetejére átteszem a még éret-
len felső 1/3-ot, majd a 2x2 cm-es luk átmé-
rőjű feltámasztott rostára dobom, lapáttal 
széthúzom rajta, hogy fellazuljon, így a nagy 
része a rosta alatt végzi. Van olyan komposz-
táló is, ahol az alsó rész nyitható és alulról 
ki lehet lapátolni az érett humuszt. Évente az 
egyik rekeszt szoktam üríteni, ez elegendő 
ahhoz, hogy bőségesen jusson az egész kert-
be tápanyag. Előfordul, hogy csak 2 évente 
lapátolok, bőven elfér a két rekeszben min-
den. 

  

Jól látszik, hogy a komposztáló legalján 
igazi fekete kincs rejlik. Főtt ételmaradékot 
nem szabad beletenni, de minden konyhai, 
kiskerti levágott zöld bele mehet. Fűnyírás 
után eléggé megtelik, de egy-két nap alatt 
felére roskad a levágott fű. Ezt lazítja a ten-
gerimalacok alól kikerülő forgács és kukori-
cacsutka alom. Szokták javasolni, hogy ke-
verjük, ne tegyük egybe bele a füvet, sosem 
csináltam, mégis működik. A jó komposzt 
sosem büdös.

    
Rostálás közben biztosan megtaláljuk kom-

posztunk lakóit a pajor típusú rovarlárvákat 
is. Ne ijedjünk meg! Ha tovább szállítjuk őket 
a humusszal a kiskertbe, nem tesznek kárt, 
hiszen ezek többnyire rózsabogár és virágbo-

gár lárvák. Nagyobbra is lelhetünk (6-8 cm, 
oldalán sötét légzőnyílásokkal), ami a védett 
orrszarvú bogáré is lehet. A cserebogarak 
lárvája, amely gyökereket rág sosem fordul 
elő komposztban! (Forrás: https://www.
edenkert.hu/vilagos-zold/allatok-a-kertben/
kallo-cserebogar-pajor/6572/)

Bőven jut a humuszból a veteményesbe, 
gyümölcsfák, málna, szeder alá és a virágos-
kertbe is.

Van megoldás az emeletes házban lakók-
nak is, nekik segíthet a szerves hulladék el-
helyezésére a komposztáló megosztás oldal, 
köztük pomázi felajánlókkal is: https://sha-
rewaste.com/share-waste

Arra biztatom az olvasókat, hogy fedezzék 
fel a kiskertben rejlő lehetőségeket, értéke-
ket és legfőképpen komposztra fel!

Tamasi Dóra
Pomázi Ökokör

Amiről a komposztálóm mesél, 
avagy történetek a kiskertemből
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A napokban egy csaknem tíz éve feltett fény-
képet dobott fel a Facebook algoritmusa. Az 
egyik képen gumiabroncsok láthatók a Maj-
dán rejtett zugában, a másikon pedig egy 
kábelköteg. A képeket én raktam fel annak 
idején, ezekkel hívtam a pomáziakat az ön-
kéntes hulladékszedésre. Akkoriban konté-
nerszámra szedtük össze, számoltuk fel az 
illegális hulladéklerakatokat, de még tavaly 
is több konténert töltöttünk meg szeméttel.

Idén pedig? A Közösen a Városunkért 
Egyesület vezetőjeként idén is meghirdettem 
a hulladékszedést, ám az előzetes felmérés 
alapján nem volt szükség konténerekre, elég 
volt csupán zsákokat igényelnünk. Aztán 
menet közben mindig és mindig fedezünk fel 

újabb lerakatokat – most például a Béke út 
külső részén, a Vár utca alatti szakadékos ré-
szen vagy az ipartelepen, a Mester utcában.

Az összkép azonban mindenképpen kedve-
zőbb, mint korábban. Mindebből levonható 
a következtetés: Pomáz hulladékmentesítése 
érdekében az elmúlt években nagyot léptünk 
előre. Köszönhető mindez a pomáziak tuda-
tosságának – meggyőződésem, hogy 10 lakos 
közül 9 rosszalja az illegális hulladéklerakást 
–, köszönhető a kitett több tucatnyi új köz-
téri szemetesnek, a Pomáz Kft. folyamatos 
várostakarításának, s köszönhető annak 
is, hogy az önkéntesek időről időre veszik a 
fáradságot és összetakarítják a mások által 
eldobált hulladékot. Köszönet az idei szerve-

zésért Bedey Györgynek, Elek Icunak, Ország 
Istvánnak, Tálos Zsuzsának, Nagy Istvánnak, 
Bagi Reának, Molnár-Bruder Gézának és a 
több tucatnyi önkéntesnek!

Hardi Péter

Folytatódik az önkormányzat vízmegtartást 
ösztönző akciója. 2023-ban sikerrel indult 
Pomáz városa a Life Logos 4 Waters európai 
uniós pályázatán. Az „Együttműködésben a 
klímatudatos vízgyűjtő-gazdálkodásért” című 
projekt a követhető vízvisszatartó példák 
használatával igyekszik összekötni az önkor-
mányzatokat. A pályázat fókuszába az esővíz 
ingatlanon belül történő visszatartása került, 
amelynek legegyszerűbb módja a ház tete-
jéről összegyűjthető víz tárolása. A tavalyi 
évben tíz darab 1 köbméteres víztartályra le-
hetett pályázni a lakosoknak, akik szerződés-
kötés után kapták meg az esővízgyűjtőket. A 
pályázók számából látszott, hogy újabb akci-
ót kell szerveznünk, amelynek anyagi fedeze-
tét a képviselő-testületünk a Környezetvédel-
mi Alap felhasználásával biztosította. Újabb 
tíz tartály kerülhet igy kiosztásra, amelyek 
beszerzése megtörtént.

Mire fordítható 
a Környezetvédelmi Alap?
Az önkormányzatnak feladatai elvégzésére 
lehetősége van különféle alapok (elkülöní-
tett, célhoz kötött források) létrehozására. 
Legelső alapunk a Környezetvédelmi Alap 
volt, amelynek célja, hogy segítse Pomáz Vá-
ros Önkormányzatának környezetvédelmi és 
természetvédelmi feladatainak ellátását, ide-
értve különösen a környezeti ártalmak meg-
előzését, a természeti értékek megóvását, 
az esetleges környezeti károk mérséklését, a 
környezeti nevelést és oktatást. Forrásait az 
egyéni felajánlások, a pályázatokon elnyert 
összegek, illetve az önkormányzat saját költ-
ségvetéséből e célra elkülönített része (pl.: 
talajterhelési díj) biztosítják. Az alap felhasz-
nálását szerepeltetni kell a költségvetésben, 
felhasználásához a képviselő-testület hatá-
rozata szükséges.

 Felhasználható védett természeti értékek 
megőrzésére, eredeti állapotuk helyreállítá-
sára, levegőtisztaság védelmére, zaj- és rez-
gésvédelemre, vízvédelemre, talajvédelemre,  
zöldfelületek védelmére, fejlesztésére, keze-
lésére, erdők védelmére, allergén növények 
elleni védekezésre, környezet- és természet-
védelmi mérésekre, helyszíni vizsgálatokra, 
tanulmányok készítési költségeinek finan-
szírozására, környezetvédelmi oktatásra, 
környezetvédelmi célú programokon való 
részvételre,  környezetvédelmi programok 
és koncepciók készítésére, környezetvédelmi 
információs rendszer működtetésére, fejlesz-
tésére, a környezet védelmét elősegítő tevé-
kenységekre.

Nagy István
Környezetvédelmi és 

Természetvédelmi tanácsnok

Örömteli esemény részese lehettem Nagy Ist-
ván környezetvédelmi tanácsnokkal együtt 
március 13-án a Természettudományi Múze-
umban: 28 település – köztük Pomáz – ön-
kormányzata megalapította a Madárbarát 
Települések Országos Szövetségét a Magyar 
Madártani és Természetvédelmi Egyesület 
támogatásával.

Bár az új civil szervezet elnevezése a madár-
barátságot emeli ki, ennél sokkal többről – bár 
ez sem kevés – van szó. Az alapítók olyan kö-
zösséget alkotnak, amelyek vállalják, hogy 
lehetőségeik szerint a település életének min-
den területén figyelembe veszik a természet 
(benne a madarak) megóvásának szempontja-
it, legyen az egy új beruházás, építkezés, zöld-
terület-kezelés, patakpart helyreállítása vagy 
lakossági szemléletformáló programok.

Mindez nemcsak a természet védelme, ha-
nem városunk lakói, a pomáziak szempont-
jából is fontos. Egy olyan településen, ahol 
vannak élettel teli zöldterületek egyszerűen 
jobb élni, hiszen ezek nemcsak gyönyörköd-
tetik az embert, hanem árnyékkal, párologta-

tással mérsékelik a hőhullámokat, megszűrik 
az egészségkárosító szálló port, teret adnak 
a feltöltődésre, a rekreációs tevékenységekre 
és erősíthetik a helyi közösségeket.

H. P.

Tisztul a város

Újabb IBC tartályokra lehet pályázni

Madárbarátság Pomázon
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Örömmel osztjuk meg a hírt, hogy a Teleki-Wattay Művészeti Iskola 
fuvola tanszakos növendéke Dobos Hanna 3. helyezést ért el az or-
szágos 4. Kreatív Fuvolaversenyen! A szokatlan elnevezés szokatlan 
versenyt takar. Célja, 
hogy a gyerekek fan-
táziájának szabadon 
szárnyalásával, annak 
megmozgatásáva l , 
különböző művészeti 
ágakat kapcsoljanak 
össze. A kötelező etűd 
eljátszása mellett sok-
féle történet vagy rajz 
készíthető a gyakorlat 
értelmezése alapján. A 
zsűri ezeket a munká-
kat együttesen bírálta 
el és hozta meg a dön-
tését.

Szívből gratulálunk 
Hannának és felkészí-
tő tanárnőjének Szabó 
Mónikának!

17. alkalommal rendezték meg a Dunakanyari Ifjú Kamarazenészek 
Találkozóját február 17-én Tahitótfalun.

A Teleki-Wattay Művészeti Iskola díjazottjai: Szél Zsófia és Babos 
Iringó (blockflöte), felkészítő tanáruk: Okabe Atsuko, Almási Leven-
te (tambura), aki egyéni ifjú muzsikus díjat kapott. Felkészítő tanára: 
Eredics Dávid. 

A találkozón részt vett a TWMI idén alakult Vonós kisegyüttese is, 
akiket Anita Della Corte és Remenyik Gabriella tanárnő készítettek fel.

Dobogós helyezés a kreatív 
fuvolaversenyen

Gratulálunk a Dunakanyari 
Ifjú Kamarazenészeinek
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Márciusban egyszerre volt jelen a német iskola életében az öröm és a 
bánat. A rengeteg vidám és izgalmas program mellett ugyanis ebben 
a hónapban emlékeztünk meg a hajdan itt élő német lakosság kitele-
pítéséről is.

A pomázi német ajkúak kitelepítésének 78. évfordulójáról márci-
us 12-én több helyszínen is megemlékeztünk. Délelőtt a Waldangel-
loch-téren a sváb keresztnél a 6. és 7. osztályosok adtak műsort, dél-
után pedig a HÉV-nél, a Grottánál, a német nyelvű szentmisén Lukács 
Imre atyával elevenítettük fel az 1032 ártatlan ember tragédiáját. A 
sváb házi emlékműsorban közreműködött Brüschke Lilly Marie Plank 
Toncsi bácsi személyes történetével, Weisz Dorina Júlia egy szépen 
elmondott Magyarországról szóló Georg Fath verssel és Pfeiffer Lili a 
„Muss i denn” harmonikázásával.

A Víz Világnapja alkalmából (március 22.) a Pomáz közelében folyó 
Duna került a középpontba. Rajzpályázatot hirdettünk, amelyre isko-
lánk tanulói szinte ontották a szebbnél szebb rajzokat a Duna válto-
zatos élővilágáról. Ezek motívumvilágából az Öko-munkacsoport zsű-
rije kiválasztja azokat a képrészleteket, amelyekből montázs készül. 
A montázsból maguk a gyerekek készítenek majd szabadtéri freskót 
az iskola falára. A víz világnapja alkalmából kékben jöttek az iskolába 
az iskola tanulói és dolgozói.

Március 12-én a 3.a osztály a Városi Könyvtárba látogatott el. Ha-
vonta felkeresik Zita nénit, aki egy az iskolai tananyaghoz kapcsolódó 
foglalkozással várja a csapatot.

Iskolánkban március 20-án nyílt napot tartottunk az iskolába ké-
szülő gyermekek szüleinek. Berentei Eszter néninél az 1. órában ma-
gyar, a 2. órában matek órát lehetett megnézni. Murvai-Kiss Andrea 
néninél az 1. órában matek, a 2. órában pedig magyar órát nézhettek 
meg az érdeklődők.

A hónap folyamán a Pénz7 témahét keretében órákon át ismerkedhet-
tek a gyerekek a pénz jelentőségével, felhasználási területeivel, értékével 
és információt kaptak arról is, hogyan vigyázhatnak a zsebpénzükre, il-
letve hogyan őrizhetik meg annak értékét akár hosszabb ideig is.

Versenyekben sem volt hiány márciusban! Lupták Ádám 3.a osztá-
lyos tanulónk részt vett a Zrínyi Ilona matematikaverseny Észak-Pest 
vármegyei fordulóján, ahol 14. helyezést ért el.

Március 7-én iskolánk adott helyet a területi német vers- és pró-
zamondó versenynek. A program sikeréhez hozzájárult az ÉMNÖSZ, 
benne Megyaszai-Mámmel Magdolna és a Pomázi Német Nemzetiségi 
Önkormányzat, élén Selleyné Varga Máriával, valamint a szülői kar, 
akik támogatássukkal és munkájukkal emlékezetessé tették a napot. 
A versenyben a Váci Tankerület öt iskolájának 50 tanulója vett részt 
hat kategóriában. Végül a törökbálinti megyei fordulóba 18 versenyző 
jutott tovább. Iskolánkból Incze Csaba, Vörös Léna, Horváth Jakab, 
Babarczi Imre és Chorendzsák Zoé képviseli.

D.Zs.

Öröm és bánat a német suliban



REDŐNYÖK
(Alumínium, fa, műanyag)

Szalagfüggönyök, harmonikaajtók,
napellenzők, szúnyoghálók,

fixes és mozgatható kivitelben
reluxa, roletták, gurtnicserék

javítások 
EGÉSZ NAP

Telefon: 06-30-987-1237

Tetőfedő–bádogos–ács
munkák, valamint

lapos tetők szigetelése
Tel.: 06-70-578-1468

e-mail:
badogosbela47@gmail.com

Görögkatolikus Parókia
Istentiszteletei

a Szent Miklós kápolnában
(Karitász Ház)

Vasárnap
9.00 Szent Liturgia

Szerda
18.00 Szent Liturgia

1-2-3. Péntek
18.00 Vecsernye
Gánicz László

parókus
Lelkészi Hivatal:

2013 Pomáz, Ond utca 2.
Telefon: 06-30-158-7929

pomaz.gorogkatolikus.hu

A református gyülekezet 
állandó alkalmai:

Hétfő: 9.30 baba-mama kör
(a hónap 1. és 3. hétfőjén)

17.00 imaóra (páratlan heteken)
18.00 énekkari próba

Kedd: 18.00 kékkereszt
Szerda: 18.00 bibliaóra

Péntek: 19.00 ifj. bibliaóra
Vasárnap: 10.30 istentisztelet,

10.30 gyermek istentisztelet
Nyilas Zoltán

Református esperes
Lelkészi Hivatal:

2013 Pomáz, Hősök tere 1.
pomaz-csobanka@reformatus.hu

Telefon: 06-26/325-297

Római katolikus miserend

Vasárnap
09:00 plébániatemplom
18:00 plébániatemplom
Szombat
18:00 Szt. Miklós kápolna 
(előesti)
Kedd, csütörtök
07:00 plébániatemplom
Szerda, péntek
18:00 plébániatemplom

Mogda Péter
plébániai kormányzó

Szent István Király Plébánia
Telefon: (26) 325-006

E-mail: pomaziplebania.iroda@gmail.com 
Web: www.pomaziplebania.hu 

Evangélikus Istentisztelet
Minden hónap első vasárnapján 8.30-tól:

Úrvacsorával egybekötött
Istentisztelet: Budakalász,

református gyülekezeti terem
(Budakalász, Kereszt utca 7.)

Minden hónap harmadik vasárnapján 8.30-tól:
Pomáz, református gyülekezet
 terem (Pomáz, Hősök tere 1.)

Bibliaóra:
Minden hó első szerdáján 18.00 órától

a budakalászi református gyülekezeti teremben.
A köztes vasárnapokon továbbra is Szentendrén 

(Luther tér 1.) 10.00-kor van
evangélikus istentisztelet.

Plántáló lelkész: Győri János Sámuel
Tel: (20) 824-5855

E-mail: gyjslevelezes@gmail.com

Méret Szürkeárnyalatos  bruttó Színes bruttó
1/1 (210 × 297 mm) + 3 mm kifutó 80 000 100 000
1/2 (178 × 134 mm) 40 000 50 000
1/4 (86,5 × 134 mm)  20 000 25 000
1/8 (86,5 × 64,5 mm)  10 000 12 000
1/16 (41 × 64,5 mm) 5 000 7 000
1/32 (41 × 30 mm) 2 500 3 000

Pomázi Polgár hirdetési tarifák

Kedves Partnerünk!
Továbbra is várjuk megrendeléseiket a megadott elérhetőségeken.

Üdvözlettel: a Pomázi Polgár szerkesztősége

A hátsó borító esetén 25% felár, azaz bruttó 125 000 Forint.

Kukoricán nevelt, vágnivaló csirke 
kapható a baromfikeltetőnél

konyhakészen is!
Nyitvatartás:

munkanapokon: 8–16 óráig
            szombaton: 8–12 óráig

Pomáz,
Bethlen Gábor utca 1/a.

Telefon: (06-26) 325-869

Mosógép,
hűtőgép,
fagyasztó,

villanytűzhely,
mikrosütő
javítása

sugárzásméréssel.

Mezei Sándor
Telefon:

(30) 950-4187



2024. JÚNIUS 9. 
HELYI ÖNKORMÁNYZATI 

VÁLASZTÁS

NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZATI 
VÁLASZTÁS

EURÓPAI PARLAMENTI 
VÁLASZTÁS

Részletes tájékoztatásért látogassa meg a www.valasztas.hu 
weboldalt, vagy forduljon a polgármesteri hivatalban működő  

helyi választási irodához.


